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گــروه گردشــگری- ســید 
حمیدرضا سیدی در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه فرودگاه امام خمینی )ره( 
در سال ۹۵ با تصویب مجلس از ذیل 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران خارج شــد و به تحت نظارت 
مستقیم وزیر راه و شهرسازی درآمد 
افزود: قرار بود این فرودگاه به عنوان 
یکی از شــرکت های اقماری شرکت 
فرودگاه ها فعالیت کند اما نهایتاً به این 
نتیجه رســیدند که این شرکت از هر 
نظر مستقل بوده و تنها تحت نظارت 

مستقیم شخص وزیر راه باشد.

وی با بیان اینکه در حال حاضر ۱۶ 
ارگان در مدیریت و اداره فرودگاه ها 
دخیل هســتند و باید بــه مدیریت 
یکپارچــه در مجموعــه فرودگاهی 
برسیم، اظهار داشــت: طبق بند »ج« 
ماده ۲۸ قانون برنامه چهارم توســعه 
قرار شد مدیریت یکپارچه فرودگاهی 
اعمال شــده و هم دستگاه های دخیل 
در فرودگاه هــا، تحــت نظــارت 
مدیرعامل شرکت فرودگاه ها باشند؛ 
اما نهایتاً این قانون اجرا نشد؛ لذا مقرر 
شــد مدیریت یکپارچه فرودگاهی 
با مدیریت تعاملی جایگزین شــود؛ 

چون به این نتیجه رســیدیم که بدون 
تعامل بین دستگاه ها امکان مدیریت 

یکپارچه در فرودگاه ها وجود ندارد.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
افزود: فرودگاه مهرآباد ۱۷۰۰ هکتار 
مساحت دارد و طبق قانون احداث این 
فرودگاه، همه محدوده این مجموعه 
فرودگاهــی بایــد تحــت مدیریت 
شرکت فرودگاه ها باشــد؛ اما امروز 
تنها یک دهم این وسعت معادل ۱۷۰ 
هکتار در مدیریت فرودگاه بین المللی 
مهرآباد قرار دارد؛ اساســاً قرار بر این 
بــود مهرآباد به فرودگاه بین المللی و 

تاپ خاورمیانه تبدیل شود.
مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها 

و ناوبــری ایــران دربــاره حجــم 
سرمایه گذاری در سطح فرودگاه های 

کشــور تحــت مدیریت شــرکت 
فرودگاه هــا گفــت: در حال حاضر 

یکهزار و ۵۰۰ میلیــارد تومان پروژه 
عمرانی در دســت کار است که ۶۰۰ 
میلیــارد تومان آن به فرودگاه مهرآباد 

مربوط می شود.
وی میــزان مطالبات شــرکت 
فرودگاه ها را حــدود ۲ هزار میلیارد 
تومان دانســت که بخش اعظم آن به 
۳ شــرکت هواپیمایی بزرگ کشور 

برمی گردد.
ســیدی با بیان اینکه بررسی ها 
نشــان می دهد که باید کــف تعداد 
ناوگان هوایی کشــور به ۵۵۰ فروند 
هواپیما برســد تا فرودگاه های کشور 
فعال شــوند، تاکید کرد: طبق اســناد 
بالادســتی و برنامه هــای بلند مدت 
تا ســال ۱۴۰۴ تعــداد ناوگان هوایی 
کشــورمان باید به ۵۵۰ فروند برسد 
و فرودگاه هــا هم بر اســاس همان 
برنامه هــای دو دهه گذشــته، امروز 
تــوان پذیرش این تعــداد هواپیما را 
دارند کــه امروز این برنامه ها به آرزو 

تبدیل شده است.
وی افزود: امروز ۱۲ هزار میلیارد 
تومان ســرمایه ایرانی تنها نصیب سه 
ایرلاین خارجی امارات، قطرایرویز و 

ترکیش ایرلاین می شود در حالی که 
اگــر تنها ۴۰ فروند هواپیمای دوربرد 
وارد ناوگان هوایی کشــورمان شود، 
امکان جبران ۸ هزار میلیارد تومان از 
این رقم را داریم و این درآمدها نصیب 

ایرلاین های داخلی خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
ادامــه داد: در حالی کــه برنامه های 
کلان در عملیات بــا چنین تغییرات 
و انحرافــات ۱۸۰ درجــه ای به اجرا 
می رســد چگونه می توان برنامه های 
میان مدت و ۵ ساله را مدیریت کرد؟ 
این موضوع بسیار مهمی است که در 
تدوین برنامه هفتم توسعه باید به آن 

توجه شود.
ســیدی با اشــاره بــه موضوع 
اختیارات برای توسعه فرودگاه های 
کشور اظهار داشت: یکی از مشکلات 
صنعت هوانــوردی تصمیمات آنی 
است برای نمونه در حالی که در سال 
۹۵ شــرکت فرودگاه ها آماده اجرای 
توســعه فرودگاه چابهار بود، با یک 
تصمیــم آنی در دســتگاه دیگر این 
فرودگاه به منطقه آزاد چابهار واگذار 

شد و توسعه آن متوقف ماند.

معاون  گروه گردشــگری-  
گردشــگری گفت:  طــرح مجلس 
درباره »توسعه و مانع زدایی از صنعت 
برق کشور« رویکرد حمایتی نداشته 
و تصویب نهایی و ابلاغ آن، موجب 
افزایش قابل ملاحظه تعرفه های این 

بخش شده است.
علی اصغر شالبافیان با بیان این که 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی به محض اطلاع از 
این طرح، مکاتبــات و رایزنی های 
خود را بــا هدف حمایت از صنعت 
گردشگری آغاز کرده است، یادآور 
شد: صنعت گردشگری در سال های 
اخیر از بحران هــای متعددِ اثرگذار 

بر این صنعت، آســیب های زیادی 
را متحمــل شــده اســت و به ویژه 
در دوران شــیوع ویــروس کرونا و 
استمرار شرایط پاندومی، تاب آوری 
این صنعت و کســب وکارهای فعال 

در آن به شدت کاهش یافته است.
او بیان کرد: بــا توجه به این که 
صنعــت گردشــگری به عنوان یک 
بخش اقتصــادی پیشــران، دارای 
اثــرات مســتقیم و غیرمســتقیم بر 
اجزای مختلــف زنجیره تأمین خود 
اســت، حمایت از فعالان این حوزه 

دارای اهمیت بسیاری است.
معــاون گردشــگری وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 

دستی با اشاره به طرح مجلس درباره 
»توسعه و مانع زدایی از صنعت برق 
کشــور« گفت: تعرفه هــای انرژی 
تأسیســات گردشــگری یکــی از 
مؤلفه های مهم مشــوق های بخش 
گردشگری هستند که افزایش آن ها، 
علاوه بــر افزایش بهای تمام شــده 
خدمات گردشگری، موجب کاهش 
مشوق های ســرمایه گذاری شده و 
انگیزه های ســرمایه گذاران را برای 
ایجاد تأسیســات گردشــگری در 

کشور کاهش می دهد.
او افــزود: این درحالی اســت 
که طرح مجلس شــورای اسلامی با 
عنوان »مانع زدایی از توسعه صنعت 
بــرق« رویکرد حمایتی نداشــته و  
تصویب نهایــی و ابلاغ آن موجب 
افزایــش قابل ملاحظــه تعرفه های 
این بخش شده و پایداری اقتصادی 
فعــالان آن را به شــدت تحت تاثیر 
قــرار می دهد. از طرفی، این موضوع 
با رویکــرد حمایتی مــاده ۸ قانون 
توســعه که به عنــوان قانون خاص 
صنعت گردشــگری برای حمایت 
از توسعه ســرمایه گذاری در بخش 
گردشگری تعرفه های برق این بخش 
را مطابق تعرفه بخش صنعتی درنظر 
گرفته است، تطابق نداشته و حتی با 

رویکرد حمایتی مجلس و نمایندگان 
نیز مغایرت دارد، به طوری که اثرات 
مخرب آن بر این بخش آســیب دیده 

روشن نشده است.
معاون گردشگری کشور گفت: 
با توجه به اهمیت موضوع و در راستای 
تداوم حمایت از ســرمایه گذاری و 
اشتغال پایدار این بخش و جلوگیری 
از تبعات و التهابات ناشــی از اجرای 
طرح مذکور، امیدواریم پیشنهاد این 
وزارتخانه مبنــی بر بازنگری برخی 
از موارد این طرح مدنظر قرار گیرد.

ســال گذشــته نیــز افزایش 
هزینه هــای حامل های انرژی، عامل 
افزایــش هزینه های خدمات به ویژه 
در بخش اقامت بود. زمســتان سال 
۱۴۰۰ هتلــداران در اعتــراض بــه 
افزایــش هزینه حامل هــای انرژی 
به ویژه گاز که شــش برابر شده بود، 
هشــدار دادند که درصورت اصلاح 
نشــدن این هزینــه، قیمت خدمات 
هتل ها افزایش قابل ملاحظه خواهد 
داشت. هزینه گاز، اما پس از پیگیری 
اصلاح شــد. اینک طــرح مجلس 
بــا عنــوان توســعه و مانع زدایی از 
صنعت برق کشــور، هشدار دیگری 
 برای گران تر شــدن خدمات ســفر

 است.

گــروه گردشگری-روســیه 
قصــد دارد ۷.۵۸ میلیــارد دلار در 
گردشــگری برای سال های ۲۰۲۳-

۲۰۳۰ سرمایه گذاری کند.
معاون نخست وزیر، دیمیتری 
چرنیشنکو در مجمع اقتصادی شرق 
گفت: سرمایه گذاری مستقیم بودجه 
در گردشــگری روسیه در سال های 
۲۰۲۳ تــا ۲۰۳۰ بالغ بر ۴۶۲ میلیارد 
روبل )۷.۵۸ میلیــارد دلار( خواهد 

بود.
بودجــه   ۲۰۲۰ ســال  در 
گردشــگری حدود ۱۱ میلیارد روبل 
بود و امسال این رقم در حال حاضر 

بیش از ۷۵ میلیارد روبل است و این 
ارقام افزایش خواهد یافت.

چرنیشــنکو ابراز کرد: در این 
دوره از ســال آینده تا ســال ۲۰۳۰، 
مــا ۴۶۲ میلیــارد روبــل ســرمایه 
گذاری مستقیم بودجه برای صنعت 

گردشگری برنامه ریزی کرده ایم.
هفتمیــن مجمــع اقتصــادی 
شــرق که توسط بنیاد روسکانگرس 
ســازماندهی شده اســت از ۵ تا ۸ 
ســپتامبر در ولادی وستوک روسیه 
موضوع  می شود.امســال  برگــزار 
مجمع »در مســیری به سوی دنیای 

چند قطبی« است.

کارشناس  گردشگری-  گروه 
هنر اســلامی در شهر رامسر توانسته 
با کاه برنج کاغذ دستی تولید کند این 
کاغذ قابل بازیافت و قابل شستشو در 
نمایشــگاه صنایع دستی جنگل های 

هیرکانی نیز به نمایش درآمده بود.
ســاقه برنــج، کاه و ضایعات 
برنج همیشــه بــرای کشــاورزان 
دردسرســاز بوده و پس از برداشت 
ایــن ضایعات را جمع آوری کرده و 
چون دورریختن آن باز هم دردســر 
داشــته؛ آن را می سوزاندند درحالی 
کــه ســوزاندن کاه برنج موجب می 
شــده تا زمین دیگر مانند سابق توان 
حاصلخیزی نداشــته باشد. برخی از 
این اقدام کشاورزان که از روی اجبار 
انجام می شــود با عنوان »زرسوزی« 

یاد می کنند.
ایــن موضــوع در  بررســی 
کشــورهای دیگــر نشــان می دهد 
کــه کشــاورزان خارجــی اصلًا به 
کاه برنــج به عنــوان ضایعات نگاه 
نمی کنند بلکه از آن بهره های دیگری 
می برند. به عنوان مثال در کشورهای 
دیگر جشــنواره ای بــرای آن برپا و 
موجب جذب گردشــگر می شــود 
جشنواره هایی که از کاه یا ساقه های 
برنــج و گندم مجســمه های کاه ی 

می سازند و به مسابقه می گذارند.
ایجــاد فضای مناســب برای 
بازدیــد و نشــاط آور، اســتفاده از 
ضایعات کشاورزی بخشی از بهره ای 
اســت که کشاورزان از جشنواره کاه 
برنــج و گندم می برند. کاربری دیگر 

این افراد، تهیه خاک ارگانیک است. 
این خــاک را مازندرانی ها هم تولید 

کرده اند.
اما اقدام جدیدی که مازندرانی ها 
انجــام داده اند؛ تهیــه خمیر کاغذ از 
کاه برنج اســت. از چند ســال پیش 
این اتفاق در گیــر و دار تجربه بوده 
اســت تا اینکه در نمایشگاه صنایع 
دســتی جنگل هــای هیرکانی که در 
ســاختمان وزارت میراث فرهنگی 
برپا شــد؛ یک فارغ التحصیل رشته 
هنرهای اســلامی از این تولید خود 
رونمایی کرد. سپیده منادی توانسته 
بود از کاه برنج؛ کاغذ قابل شستشــو 
 بســازد و آن را در نمایشگاه عرضه 

کند.
ســپیده منــادی در ایــن باره 
گفت: یکی از معضلات شــهرهای 
شــمالی که منبع بــزرگ تأمین برنج 
کشــور هستند این است که در زمان 
برداشت برنج، کاه یک دردسر بزرگ 
برای شالیکار است. برای خلاصی از 
کاه، شــالیکارها آن را آتش می زنند 
که موجب آلودگــی زمین و محیط 
زیست می شود. از طرفی منبع اصلی 
تولیــد کاغذ درخت اســت ولی ما 

خواســتیم کاری نو انجــام دهیم. به 
همیــن دلیل روش های تهیه کاغذ از 

کاه را امتحان کردیم.
منادی گفت: من در دانشــگاه 
کاغذســازی خوانده بودم و در رشته 
هنرهای اســلامی نیز فارغ التحصیل 
شدم همیشه نیز دغدغه خرید کاغذ 
را داشــتم. به همین دلیل از کاه گندم 
نیز اســتفاده کردم تا ببینم آیا می توان 
از خمیرش برای کاغذ اســتفاده کرد 

یا نه.
این هنرمند ادامه داد: کاغذ تهیه 
شده زبر شد اما زمانی که از کاه برنج 
اســتفاده کردم نرم و لطیف شده بود. 
بنابرایــن آن را بــا گرم های مختلف 
تهیه کــردم و دیدم می توان حتی آن 
را شســت یا با قلم های متعدد روی 
آن نوشت. این کاغذ برای کسانی که 
با قلم طراحی می کنند بسیار با صرفه 
اســت. ما در واقــع کاه برنج را طی 
فرایندی می پزیم، قالب گیری کرده 

و بعد به کاغذ تبدیل می کنیم.
وی گفــت: ژاپنی هــا اولیــن 
بــار مبدع ســاخت این نــوع کاغذ 
بودند امــا در کتاب هایی که درباره 
کاغذهای معروف توضیح داده شده 

نیز خوانده بودم که از ســده هفتم و 
هشتم هجری نیز از کاه برنج در آمل، 
کاغذ تولیــد می کردند و به آن کاغذ 
آملی می گفتند. ولی نتوانســتم ردی 
از آن پیــدا کنــم و ببینم آیا هنوز هم 
ایــن کار را در آمل انجام می دهند یا 
نــه. این کاغذها بســته به اینکه چند 
گرمی باشــند و در چه ابعادی تولید 
شــوند، قیمت های متعددی دارند. 
ولــی این کاغذها برای کســانی که 
بــا رنگ کار می کننــد باید آهار زده 
 شــود به همین دلیل نرخ آن بیشــتر 

می شود.
در حال حاضر روند تولید کاغذ 
از کاه برنــج در کارگاه کوچک این 
هنرمنــد انجام می شــود و به عنوان 
صنایع دستی قابل بازیافت و سازگار 
با محیط زیســت شناخته شده است. 
در واقع می توان گفت که از کاه برنج 
این بار هم می توان اســتفاده بهینه ای 
کرد و حالا با آن یک صنایع دســتی 
تولید کــرد از طرفی چــه بهتر بود 
این اتفاق در ســطح گســترده تری 
بیفتد و حتی از ضایعات شــالیکاری 
 اســتفاده های بهینــه دیگــری نیز 

شود.

مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران گفت: ۳ ایرلاین خارجی سالانه ۱۲ هزار میلیارد تومان از نبود
 ناوگان در ایرلاین های داخلی سود می برند.

معاون وزیر راه مطرح کرد؛

۳ ایرلاینی که سالی ۱۲ هزار میلیارد 
تومان از ایرانیان سود می برند

 در حالی که برنامه های کلان در عملیات با چنین تغییرات و انحرافات ۱۸۰ درجه ای 
به اجرا می رسد چگونه می توان برنامه های میان مدت و ۵ ساله را مدیریت کرد؟ این 
موضوع بسیار مهمی است که در تدوین برنامه هفتم توسعه باید به آن توجه شود.

مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی :

بیش از ۱۰۰ بنای تاریخی کشور برای احیا و مرمت 
واگذار می شود

گروه گردشگری-مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیاء و بهره برداری از بناهای 
تاریخی گفت: بیش از ۱۰۰ بنای تاریخی کشــور که مالکیت آنها در اختیار بخش های دولتی و حاکمیتی اســت، 

برای احیا و مرمت و بهره برداری به سرمایه گذاران متقاضی واگذار می شود.
حســین ســاری در حاشــیه بازدیــد از بناهــای تاریخــی قزوین افــزود: کار واگــذاری ۳۰ تــا ۳۵ اثر و 
 بنــای تاریخــی یاد شــده به ســرمایه گــذاران از طریــق برگزاری مناقصــه طی یک تــا دو ماه آینــده انجام 

می شود.
وی اظهار داشت: تملک بناهای تاریخی واگذار شده همچنان با دولت خواهد بود اما به سرمایه گذاران اجازه 
داده می شــود تا در مدت معین بهره برداری از این بناها در قالب کاربری های مختلف از جمله اقامتی، پذیرایی و 

فرهنگی عهده دار باشند.
این مسوول با بیان اینکه بخش زیادی از بناهای تاریخی در اختیار مردم بوده و دولت تملک تعداد محدودی 
از بناهای تاریخی را در اختیار دارد،اظهار داشت: به همین منظور از احیا و مرمت و باززنده سازی بناها مانند خانه 

های تاریخی استقبال می کنیم و برای این اقدام تسهیلاتی را در اختیار متقاضیان قرار می دهیم.
وی اظهار داشت: مطالعات مرمت و باززنده سازی بناهای تاریخی متعلق به اشخاص حقیقی از سوی صندوق 

احیا به شکل رایگان انجام می شود.
مدیرعامل صندوق توســعه صنایع دســتی و فرش دستباف و احیاء و بهره برداری از بناهای تاریخی گفت: به 
دلیــل تعــدد و کمیت بــالای بناهای تاریخی و اینکه همه آنها را نمی توانیم از طریق صندوق احیا مرمت و باززنده 
ســازی کنیم، تلاش داریم تا طرح هایی را احیا و مرمت کنیم که در ســطح کشــور نمونه و الگو قرار گیرند و نمونه 

برداری از آنها از سوی مالکان بناها مورد توجه قرار بگیرد.
ساری در ادامه با اشاره به بازدید از بناهای تاریخی قزوین اظهار داشت: فعالیت های ارزشمند و ماندگاری در 
حوزه احیای بناهای تاریخی قزوین انجام شــده که از جمله آنها باید به طرح باززنده ســازی و احیای کاروانسرای 

سعدالسلطنه اشاره کرد.
وی اظهار داشت: تعدد بالای بناهای تاریخی در قزوین موجب شده تا همچنان بخشی از بناها نیازمند مرمت 
و باززنده ســازی داشــته باشند که از جمله آن ها باید به دوگرمابه در کاروانسرای سعدالسلطنه و گراند هتل اشاره 

کرد که تلاش داریم هرچه زودتر احیای آنها به سرانجام برسد.


